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SLEDGE HOKEJ – seznámení s paralympijským sportem 

Když jsem přemýšlela, jakým tématem se budu zaobírat tento měsíc, zaujal mě 

reklamní spot v rádiu českých sledge hokejistů na nadcházející olympiádu v Soči a napadlo 

mě, že je velice dobře, že naši handicapovaní hrdinové na nás konečně mluví z rádií, televize 

a koukají z plakátů. Poprvé vnímám medializaci, kterou si tito a mnozí jiní handicapovaní 

sportovci zaslouží už dávno. 

Proto se teprve teď mnoho lidí dozvídá o tom, že existuje nějaký sledge hokej. Co to 

vlastně je? Kdo je ta skupina vyholených hochů s barevným tetováním predátorů?  

Zároveň mi hlavou proběhla vzpomínka na olympiádu ve Vancouveru před 4 lety, kde 

jsem s touto partou prožila nezapomenutelné 3 týdny. Byl to velice silný a emotivní zážitek.  

Z pozice fyzioterapeutky, která před odchodem na mateřskou dovolenou po 3 roky 

působila u sledge hokejové reprezentace, bych proto dnes ráda napsala pár řádků nejen o 

sledge hokeji, ale o svých poznatcích a postřezích z práce s handicapovanými sportovci, z 

předchozí paralympiády a o pohledu na handicapované sportovce obecně. 

 

Co je vastně sledge hokej… 

 

Sledge hokej je sportem relativně mladým a tvoří tak oblast poměrně neznámou pro 

většinu široké veřejnosti. Je verzí ledního hokeje s již padesátiletou tradicí a je určen primárně 

pro sportovce s postižením dolní části těla – jedná se převážně o osoby s amputacemi dolních 

končetin, o osoby s transverzální míšní lézí, méně s rozštěpem páteře či po dětské mozkové 

obrně. Tato postižení vznikají převážně po úrazech, autonehodách či poporodních traumatech. 

 

Hráč sledge hokeje musí být klasifikovaný odbornou osobou. Reprezentační mužstvo 

je však tvořeno pouze handicapovanými hráči. Na lokální úrovni se v omezené míře běžně 

zapojují i zcela zdraví hráči a tento sport tak plní i důležité integrační poslání.  

 

Sledge hokej se hraje ve speciálních sáních, odtud pochází i jeho název (anglicky 

sledge = sáně). Sáně jsou zkonstruovány ze sedáku, ocelového rámu a dvou nožů k bruslení.  
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Hráči se pohybují a zároveň ovládají puk pomocí dvou krátkých hokejek opatřených 

na konci ocelovými hroty. 

 

 
 

Pravidla sledge hokeje jsou v zásadě shodná s pravidly klasického ledního hokeje. 

Specificky jsou upravena některá ustanovení o výstroji a výzbroji, nedovolených zákrocích 

nebo hrací době. Rozdílný je maximální počet hráčů, který je omezen na patnáct v jednom 

mužstvu. 

 

V České republice je zaregistrováno osm klubů. České Budějovice, Karlovy Vary, 

Kolín, Olomouc , Praha, Studénka a Zlín proti sobě nastupují v České sledge hokejové lize, 

Žádný český hráč nenastupuje za zahraniční klub. Kromě klubové soutěže rozvinuté na 

světovou úroveň má Česká republika také svůj národní tým, který náleží do světové elitní 

skupiny A. 

 

V českém týmu je většina hráčů nehokejistů – tedy před úrazem hokej nehráli. O to je 

obdivuhodnější a potěšující fakt, že i lidé, kteří byli „za zdrava“ byli naprosto průměrně 

sportovně založení a hokej by sledovali jen v televizi, jsou dnes díky svému handicapu, píli a 

velké dřině na špici ve vrcholovém sportu. 

 

Sledge hokej a fyzioterapie… 

Jelikož se všechny příspěvky točí kolem rehabilitace, ráda bych i já nastínila, jakou 

roli vlastně v takovém týmu fyzioterapeut má. 

Práce s pohybově handicapovaným klientem a handicapovaným sportovcem během 

sezóny je rozdílná.  

Do ambulance k nám přichází klienti a my se během terapie snažíme o návrat 

k fyziologickému pohybovému projevu. Při nastavení a provedení terapeutických pozic 

dbáme na správné provedení i v sebemenších detailech.  



3 
 

U týmu jsem najednou byla postavena před skupinu sportovců, kteří měli důsledkem 

svého handicapu mnoho nedokonalostí ve svém motorickém projevu, a já bych se je jala 

nejraději všechny postupně napravovat, ale záhy jsem zjistila, že na to v tomto kolotoči není 

čas a má role byla zaměřená zejména na prevenci a řešení aktuálních potíží vzniklých během 

hry (zejména blokády, přetížení a natažení svalů aj.) a na dostatečnou svalovou regeneraci 

(relaxační techniky, masáže).  

Při tomto druhu sportu dochází zejména k přetížení horních končetin, často se objevují 

zejména funkční problémy ramene, je zde větší pravděpodobnost výskytu impingement 

syndromu.  

Impingement syndrom neboli syndrom zamrzlého ramene (anglicky frozen shoulder 

syndrome) je bolestivé funkční postižení ramene způsobené přetížením a opakovaným 

drážděním úponů svalů tzv. „rotátorové manžety“ a tíhového váčku (bursa) ramenního 

kloubu, mohou se podílet i vrozené anomálie či poúrazový stav (více na www.priznaky-

projevy.cz/ortopedie/impingement-syndrom-zamrzle-rameno-priznaky-projevy-symptomy). 

 

Větší pravděpodobnost výskytu může být způsobena kumulací 1) mechanizmu pohybu 

při zapojení horních končetin během sledge hokeje, 2) využíváním kompenzačních pomůcek, 

3) u některých sportovců i dalšími sporty, které hráči rekreačně provozují (tenis a florbal). 

 

V ideálním případě by z pohledu fyzioterapie bylo, aby každý sportovec měl ve svém 

programu prostor pro kompenzační cvičení, cvičení zaměřené na stabilitu ramenního pletence 

a zmírnění funkčních problémů.  

Zároveň je velice důležité dohlédnout na dostatečné rozehřátí před zátěží a dostatečný 

pozátěžový strečink, neboť je obecně známo, že při neadekvátní zátěži, která není 

kompenzována kupříkladu strečinkem, může dojít k poruchám funkce měkkých struktur 

ramene, svalových dysbalancí a dochází až ke vzniku bolestivého ramene. 

 

Ohlédnutí za paralympiádou ve Vancouveru v roce 2010… 

Jak jsem již zmínila, jsem velice ráda, že letos je cesta našich sledge hokejstů mnohem 

více medializována, neboť v roce 2010 byla propagace minimální a kromě hrstky 

nejvěrnějších fanoušků o naší misi v republice věděl málokdo. Ne každý vlastně ví, že po 

skončení olympiády začíná tzv. paralympiáda, kde sportovci žijí ve stejné olympijské vesnici 

a na stejných místech se udávají veliká klání, s výkony, které zaslouží náš obdiv i podporu. 

Ve Vancouveru se všem paralympijským sportovcům dostalo velice vřelého přijetí, na 

slavnostním zahájení bylo přítomno 63 tisíc diváků, veškeré zápasy byly téměř vyprodány. 

Bylo nám řečeno, že v Kanadě lidé milují hokej a mezi hokejem mužů, hokejem žen a 

sledge hokejem nedělají nijak výrazný rozdíl. Konečně fandili a tleskali plné tribuny, v Česku 

je to během ligových zápasů jen hrstka skalních příznivců z řad rodinných příslušníků a 

věrných fanoušků.  

Český tým se umístil na pátém místě, v boji o tuto pozici se utkal s Koreou. Zlatou 

medaili opětovně vybojoval tým USA.  
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Níže několik týmových snímků…. 

 

 

 

V olympijské vesnici…před odjezdem na zahajovací ceremoniál 

 

 

 

 

Oslavující český tým (hráči a realizační tým) 
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Hráči děkují fanouškům po jednom z vítězných utkání…. 

 

Velká očekávání na Paralympiádě v Soči 2014… 

Paralympijská soutěž se v Soči uskuteční od 7. do 16. března 2014. Čtrnáctičlenný 

sledge hokejový tým, tři sjezdaři a jeden snowboardista budou tvořit výpravu českých 

reprezentantů na paralympijských hrách v Soči. Rozdělení do základních skupin je 

následující:  skupina A: Kanada (1.), Česká republika (4.), Norsko (5.), Švédsko (8.), skupina 

B: USA (2.), Rusko (3.), Korea (7.), Itálie (8.)  (v závorce je aktuální pořadí ve světovém 

žebříčku). 

Čeští fanoušci se navíc mohou těšit na více živých přenosů z paralympiády. ČT 

odvysílá historicky největší objem vysílání z paralympiády, kromě tradičních denních souhrnů 

odvysílá živě úvodní ceremoniál a poté všechna utkání sledge hokejového týmu. 

 

 

Sledge hokejisté si kvůli propagaci svého sportu nechali vytetovat motivy predátorů a 

postavili na tom reklamní kampaň s mottem: "Jsme tím, čím se stáváme na ledě". 



6 
 

Slovo závěrem… 

Při své práci se pohybuji zejména mezi jedinci s vážnějším handicapem a mnohdy 

vidím, jak je jejich úraz ovlivnil a odtrhl od vnějšího světa. S velikou úctou a respektem jsem 

proto  několik  sezón přihlížela, s jakou chutí a odhodláním mohou ráno vstávat jedinci bez 

nohou, na vozíku, vážně handicapovaní.  

Umí si ze sebe udělat legraci, svůj handicap berou jako součást sebe, dokázali najít 

ztracené sebevědomí, nelitují se a díky tomu je nelituje ani okolí, ve většině případů mají 

partnerky, rodiny, zázemí. 

 

Jsem toho názoru, že v České republice bohužel stále není široká veřejnost připravena 

brát tělesně handicapované jako rovnocenné, naštěstí ve světě už ušli mnohem delší cestu a 

pevně doufám, že tomu tak bude i u nás.  

Jako velké mínus shledávám malý příliv nových hráčů. Byla jsem přítomna zrodu 

ruského týmu, kde během velice krátké doby vznikl tým s obrovskou základnou a s mnoha 

dalšími čekateli na příležitost. Obecně si myslím, že týmy jakýchkoliv sportů pro 

handicapované, těžce získávají nové hráče (nedávno běžel v televizi dokument o MS v Rugby 

vozíčkářů a kapitán zde vyslovil politování nad tím, jak v ostatních týmech dochází k nárůstu 

hráčů, v tom českém stav stagnuje a tým stárne). Tak je tomu i našem sledge hokejovém 

týmu, kde nejstarším hráčům je již téměř 50 let a paralympiáda v Soči bude jejich poslední.  

Proto věřím, že osvěta bude díky medializaci větší a i díky tomuto krátkému  

příspěvku třeba oslovíme někoho s podobným handicapem, který by měl o tento, nebo jiný 

sport handicapovaných, zájem, jen mu třeba chybí odvaha.  

Vězte, že i s handicapem se váš život může dostat na cestu, která by vás ani ve snu 

nenapadla, můžete potkat nové přátele a zase se o krůček více přiblížit „normálnímu“ životu.   

 

S jakýmkoli dotazem či postřehem se obraťte na emailovou adresu: 

aneta.dominikova@re-habilis.cz. 

Za tým REHABILITACE Re-habilis Mgr. Aneta Dominiková. 
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